

193 (VI). Question of the status of the Territory as raised in certain petitions concerning the Cameroons under French administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its sixth session, in consultation with France as the Administering Authority concerned, which designated Mr. Laurentie as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of the status of the Territory :

1. Petition from Representatives of the Beti people (T/Pet.5/17 and T/Pet.5/17/Add.1),
2. Petition from Mr. Zakari M'bombo (T/Pet.-5/30),
3. Petition from the Ngondo, *Assemblée traditionnelle du peuple, Douala* (T/Pet.5/56-4/31),

Having taken note of the observations of the United Nations Visiting Mission to West Africa on the question of representation of the Trust Territory in the French Union (T/462, part II, chapter I (c)),

Having taken note of the oral statement of the special representative on this subject,

Having noted the assurance given by the Administering Authority that the inhabitants will have the right at the appropriate time to determine for themselves whether they should remain in the French Union or assume a status of independence outside the Union,

The Trusteeship Council

Decides to inform the petitioners that the question of the status of the Trust Territory has been and will be examined in connexion with its examination of the annual reports of the Administering Authority on the administration of the Territory;

Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Eightieth meeting,
3 April 1950 (T/597).*

194 (VI). Question of the Representative Assembly and the establishment of a Council of government as raised in certain petitions concerning the Cameroons under French administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its sixth session, in consultation with France as the Administering Authority concerned, which designated Mr. Laurentie as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of the Representa-

193 (VI). Question du statut du Territoire, soulevée dans certaines pétitions concernant le Cameroun sous administration française

Agissant en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa sixième session, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. Laurentie comme représentant spécial, les passages des pétitions ci-après qui soulèvent la question du statut du Territoire :

1. Pétition des représentants du peuple bété (T/Pét.5/17 et T/Pét.5/17/Add.1),
2. Pétition de M. Zacharie M'Bombo (T/Pét.5/30),
3. Pétition du Ngondo, *Assemblée traditionnelle du peuple, Douala* (T/Pét.5/56-4/31),

Ayant pris acte des observations de la Mission de visite des Nations Unies en Afrique occidentale sur la question de la représentation du Territoire sous tutelle dans l'Union française (T/462, partie II, chapitre II, c),

Ayant pris acte de l'exposé oral du représentant spécial sur cette question,

Ayant pris acte de l'assurance donnée par l'Autorité chargée de l'administration, d'où il ressort que les indigènes auront le droit, le moment venu, de décider eux-mêmes s'ils resteront dans l'Union française ou s'ils se donneront un statut indépendant en dehors de cette Union,

Le Conseil de tutelle

Décide de faire savoir aux pétitionnaires que la question du statut du Territoire sous tutelle a été et sera examinée à l'occasion de l'examen par le Conseil des rapports annuels présentés par l'Autorité chargée de l'administration sur l'administration du Territoire;

Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Quatre-vingtième séance,
3 avril 1950 (T/597).*

194 (VI). Question de l'Assemblée représentative et de la création d'un Conseil du gouvernement, soulevée dans certaines pétitions concernant le Cameroun sous administration française

Agissant en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa sixième session, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. Laurentie comme représentant spécial, les passages des pétitions ci-après qui soulèvent la